
هفت�ه گذش�ته عبدالحس�ين خس�روپناه دبير 
ش�وراي عال�ي انق�اب فرهنگ�ي دلي�ل ف�رار 
مغزه�ا را »فراهم نكردن بس�تر حف�ظ نخبگان« 
دانس�ته بود، به منظور بررس�ي روش هاي فراهم 
ك�ردن اي�ن بس�تر و آسيب  شناس�ي مس�ائل 
نخبگان و سياس�ت هاي اتخاذ ش�ده در خصوص 
آنها با يوسف عزيزي، پژوهش�گر سياستگذاري 
عمومي - دولت�ي دانش�گاه ويرجينياتك امريكا 
گف�ت  و گويي داش�ته  ايم ك�ه در ادام�ه مي  آيد. 

با توجه به صحبت هاي اخير دبير شوراي 
عالي انقاب فرهنگي در مورد مهاجرت 
نخبگان، اصاً نخبه به چه كس�ي گفته 
مي  ش�ود و آيا همه افرادي كه مهاجرت 

مي  كنند، نخبه هستند؟
نخبه در دني��ا يك تعريف��ي دارد و حداق��ل از آقاي 
خسروپناه انتظار مي  رود كه اين لفظ را در اينجا به كار 
نبرند. نخبه تعريف روشنفکر در جوامع توسعه  يافته 
است. اين افرادي كه از ايران در حال مهاجرت هستند 
به نام متخصصان، دانش��گاهيان يا محققان شناخته 
مي  ش��وند، كس��اني كه داراي مهارت ه��اي ويژه اي 
هستند يا در يك لفظ ديگر افراد باهوش يا بااستعداد 

هستند. 
خب اس�تفاده لفظ نخبه براي اين افراد 

چه اشكالي دارد؟
نخبه يا آن گروه روشنفکر كساني هستند كه نسبت به 
هويت خود، جامعه، كشور و مليت  شان آگاهي بالايي 
دارند، بحث هاي تاريخي و جغرافيايي را خوانده اند و 
از فلس��فه تاريخي چيزي مي  دانند اينکه نس��ل هاي 
پيشين ش��ان از چه دالان هاي تاريخي گذشته اند تا 
به اينجا رسيده اند، چه ظرفيت  هايي در جامعه وجود 
دارد، مي  شناسند. اينکه جامعه چگونه مي  تواند توسعه 
پيدا كند، مي  دانند. ارزش هاي جامعه را مي  شناسند 
البته منظور صرفاً بحث هاي ارزشي كه در ايران داريم، 
نيس��ت. ارزش هايي در دنيا وجود دارد و نخبه كسي 
است كه نسبت به اينها آگاهي داشته باشد و بيشتر از 
اينکه به فکر منافع شخصي خودش باشد، نسبت به 
آن حركت ملي و اجتماعي خودش آگاه باشد، بنابراين 
استفاده از لفظ نخبگان براي كسي كه در كنکور رتبه 
بالايي گرفته يا يك اس��تعداد خاصي در حوزه علوم 

طبيعي داشته، خودش يك ظلم بزرگ است. 
حال ما گفته ايم يکسري از افراد باهوش مخصوصاً در 
حوزه علوم طبيعي داريم كه مثلًا خوب تست مي  زنند، 
رياضي و فيزيك مي  فهمند و ما هم به آنها فرمول ها را 
مي  گوييم و براي آنها مدرسه استعدادهاي درخشان 

مي  گذاريم و آنها را نخبه مي  ناميم. 
خب اين فرد اينگونه شناسايي و براي موفقيت هدايت 

مي  شود. 
ش��ما لفظ نخبه را به يك بچه دبيرس��تاني يا حتي 
دبستاني مي  گوييد و به او مي  گوييد تو از همه بالاتري 
و همه از جامعه، خانواده، حکومت، دوستان و بچه هاي 
محل بايد براي تو كار كنند و تو را تقديس كنند، بايد 
قدر تو را بدانند و براي تو امکانات فراهم كنند، تأثير 
معيوبي دارد. اگر به كشورهاي توسعه  يافته كه از نظر 
ما نخبگان ديگر كشورها را جذب مي  كنند، نگاه كنيد 
هيچ كدام اي��ن كارها را انج��ام نمي  دهند؛ يعني كل 
فلسفه اي كه ما در حوزه سياس��ت هاي نخبه پروري 
در مدرسه، وزارت آموزش  و  پرورش، وزارت آموزش 
عالي و بنياد ملي نخبگان داريم، غلط است. ما داريم 
راه را بر عکس طي مي  كني��م. در حالي كه در جوامع 
غربي نهادي از حکومت، حاكميت، بخش عمومي يا 
حتي خصوصي هر ساله در حوزه هاي مختلف علوم، 
فناوري  ها، مس��ائل اجتماعي، سياس��ي و بين الملل 
درخواس��ت پروپ��وزال مي  كنند و اگر ش��ما در يك 
زمينه اي متخصص شويد، مثلًا هر سال صد موضوع 
مهم در حوزه هاي مختلف دارند كه ش��ما مي  توانيد 
در اين خص��وص پروپوزال ارائه بدهي��د و فردي كه 
درس خوانده و تجرب��ه دارد، پروپوزالي ارائه مي  كند 
كه مي  تواند به جامعه خود يك خدمتي در طول چند 

سال ارائه دهد. 
فرد پول، امکانات و عناوين بس��يار زيادي را در ازاي 
خدمتي كه به جامعه خ��ود مي  كند، مي  گيرد، اما در 
كشور ما به افراد از بچگي به اسم اينکه استعداد داريد، 
امتياز مي  دهند و توقع داريد اين فرد در برابر سختي ها 
و رقابتي كه در اجتماع هست بماند و كار انجام دهد، 
نه او مي  گويد ش��ما هميش��ه بايد براي من امکانات 
فراهم كنيد و من در هيچ رقابتي نمي  خواهم شركت 
كنم، چون من ي��ك اس��تعدادي دارم، حالا بگذريم 
كه نتاي��ج جديدي كه آمده نش��ان مي  دهد چقدر از 
دانشجويان برق ش��ريف يا ديگر دانشگاه هاي برتر و 
همچنين دانشجويان رش��ته پزشکي از خانواده هاي 
ثروتمند هس��تند و حتي ب��راي مدارس اس��تعداد 
درخشان خانواده ها از قبل معلم خصوصي مي  گيرند 

تا بچه ها در اين مدارس قبول شوند. 
در مجم�وع مي  گويي�د از اف�رادي كه 

استعدادي دارند، نبايد حمايت شود؟
بحث اين است كه سياست هاي اجتماعي، سياسي و 
اقتصادي كشور به سمتي رفته كه حتي اين گروهي 
كه ما درباره آنه��ا صحبت مي  كنيم، لزوم��اً افرادي 
نباشند كه اس��تعداد طبيعي هم دارند و فضا به اين 
سمت رفته كه خانواده هاي ثروتمند در اين دسته قرار 
مي  گيرند. حالا در مورد اين هم بحث نمي  كنيم كه اين 
آزمون ها چقدر تعيين كننده است و آيا واقعاً مي  توانيم 

استعدادها را در سراسر كشور بسنجيم يا نه. 
نکته اي كه بايد بدانيم اين اس��ت تفکری كه صرفاً به 

يکسري از بچگي بگوييم تو نخبه هستي و براي او همه 
امکانات را مهيا مي  كني��م تا اين فرد به فکر مهاجرت 
نيفتد، اشتباه است و لطمات بسيار زيادي براي جامعه 
دارد، چون بچه هاي ديگر ممکن اس��ت تصور كنند 
كه ما خيلي اس��تعداد نداريم، آن هم به دليل اينکه 
مثلًا آن فرد تست رياضي- فيزيك خوب مي  زند، در 
حالي كه هر كسي به ش��کل خدادادي داراي مهارت 
و استعداد خاصي اس��ت. هنر حاكميت اين است كه 
افراد در سيستم آموزشي اس��تعدادها و مهارت هاي 
خود را به منصه ظهور بگذارند و در خدمت جامعه قرار 
دهند، نه اينکه ما افراد را از هم جدا كنيم و مدرس��ه 
استعدادهاي درخشان درست كنيم كه دولت، وزرا و 
فرهنگستان ها بروند پشت ويترين مدال هاي جهاني 
آن خود را قايم كنن��د و بگويند ما چقدر اس��تعداد 
داريم. در حالي كه بسياري از كش��ورهاي پيشرفته 
جه��ان در بحث المپياده��ا و اي��ن نمايش ها خيلي 
س��رمايه  گذاري نمي  كنند، امثال كشورهايي مثل ما 
هس��تند كه اينگونه موارد براي آنها مهم است، چون 
موجب مي  ش��ود مديران اجرايي مشکلات آموزش 
 و پرورش، آموزش عالي و مش��کلات س��اختاري را 
پشت ويترين دو تا مدرسه استعداد درخشان و مدال 

المپيك مخفي كنند. 
البته از مشکلات ديگر در حوزه حکمراني نيز اين است 
كه افراد متخصصي كه مثلًا در حوزه چش��م  پزشکي 
قرنيه يا در حوزه مهندسي خاصي براي راه اندازي يك 
نيروگاه را به عنوان اينکه نخبه هستند در جايگاه هاي 
مديريتي و سياستگذاري مي  گذارند و فکر مي  كنيم 
اين گروه نخبه هستند و جايشان آنجاست در حالي 
كه اين اش��تباهات فهمي و س��اختاري است كه در 
كشور ما به وجود آمده و بسياري از اينها نيز به زمان 
رژيم گذش��ته باز مي  گردد كه متأس��فانه هنوز هم  

ادامه دهنده آن هستيم. 
اين مهاجرت به قول ش�ما متخصصان، 
محقق�ان ي�ا اف�راد دانش�گاهي فقط 

مخصوص ايران است؟
خير، اين يك روند جهاني است ما به خاطر شرايطي 
كه در داخل داريم و تبليغاتي كه رسانه هاي مختلف 
در مورد ما انجام مي  دهند و به دليل برخي كج فهمي 
داخلي و غرض هاي خارجي  تصور مي  كنيم كه ايران 
در اين مسئله استثنا  است، در حالي كه تمام داده هاي 
بين المللي نش��ان مي  دهد ايران استثنا نيست. شما 
وقتي داده هاي امريکا يا داده هاي جهاني را در مسئله 
مهاجرت پزش��کان، متخصصان، افراد دانش��گاهي 
حتي نسبت به جمعيت كشورها يا نسبت به جمعيت 
همان گروه دانشجويان، متخصصان و پزشکان نگاه 
كني��د، مي  بينيد كه اين روند جهاني اس��ت و نه تنها 
صرفاً از كش��ورهاي در حال توسعه با شرايطي شبيه 
ما مانند هند، پاكس��تان، بنگلادش حتي از كشوري 
مانند كره  جنوبي يا مکزيك كه با امريکا روابط خوبي 
دارند و توس��عه خود را مرهون سرمايه  گذاري امريکا 
هستند، شاهد چنين روندي هستيد. مثلًا بسياري از 
دانشجويان دكتراي مکزيکي در حين تحصيلي يا بعد 
از فراغت از تحصيل به امريکا مهاجرت مي  كنند و به 

كشور خود باز نمي  گردد. 
خب چرا اين اتفاق مي  افتد؟

در كش��ورهايي مثل م��ا اولاً نيروي جوان بس��ياري 
وجود دارد و مانند اواي��ل دهه 60 كه پيك جمعيتي 
خود را در اوايل دهه 80 نشان داد اين مسئله جواني 
جمعيت در كشورهايي مانند هند، پاكستان، چين و 
ديگر كش��ورهايي اين چنين وجود دارد. اكثراً بحث 
آموزش در دوره مدرسه در اين كشورها خوب است و 
مخصوصاً اينکه تأكيد اين كشورها روي حوزه رياضي 
و فيزيك و آموزش فرمول ها بسيار بالاست، در حالي 
كه در مدرسه هاي كشورهاي پيش��رفته كار تيمي، 
تاريخي كش��ور و مس��ائلي را كه موجب يك تحليل 
انتقادي، گفتماني و تقويت گفت  وگو ش��ود، خيلي 
خوب ياد مي  دهند. بچه  هايي كه در كشورهايي مثل 
ايران تربيت مي  ش��وند، از نظر توانايي كار و مهارت 
رياضي نسبت به كشورهاي پيشرفته قوي تر هستند 

و در كشورهاي پيش��رفته نيز موقعيت شغلي زيادي 
در اين خصوص وجود دارد، مثلًا كانادا يا اس��تراليا را 
نگاه كنيد، عملًا كشورهاي پهناور با منابع طبيعي و 
امکانات جغرافيايي بسيار بالاست كه جمعيت كمي 
دارند مثلًا كانادا حدود 30 ميليون نفر جمعيت دارد 
و طبيعتاً مهاجرپذير هستند و نيروي كار مي  خواهند، 
مخصوصاً چون بيشتر كار را برده اند در حوزه هاي  تك 
و بحث هاي تحليل داده و آمار نياز به چنين نيروهايي 
دارن��د، البته در س��اير حوزه ها مانند آرايش��گری يا 

پرستاری هم مي  خواهند. 
چرا خود غربي ها در اين رشته ها تحصيل 

نمي  كنند؟
نظام آموزشي در كشورهاي غربي مخصوصاً در امريکا و 
كانادا به اين شکل است كه وقتي مي  خواهيد ليسانس 
يا حداكثر فوق  ليس��انس بگيريد، چ��ون هزينه هاي 
دانشگاه سنگين است، معمولاً بايد يك وام دانشجويي 
بگيريد و در نتيجه اكثراً بعد از ليسانس يا فوق ليسانس 
يا بين اين دو وارد بازار كار مي  ش��وند و ب��ازار كار بر 
مبناي اين مدارك تعريف شده و در آن دوره ليسانس 

هم مهارت هايي را ياد مي  گيرند ك��ه به درد بازار كار 
بخورد، ولي مدرك گرايي كه در كشور ما وجود دارد، 
موجب شده افراد با ليسانس سخت وارد بازار شوند يا 
براي پسرها بحث س��ربازي مطرح است كه به همين 
دليل مي  گويند برويم كارشناسی ارشد را هم بگيريم 
كه سربازي كمي عقب بيفتد، ولي در كشورهاي غربي 
معمولاً فرد بعد از ليسانس وارد بازار كار مي  شود و بعد 
از اينکه كمي كار كرد، اگر اين احس��اس را داشت كه 
گرفتن مدرك ارش��د كمك مي  كند كه شغل بهتري 
بگيرد يا مث��لًا حقوق خيل��ي بالاتر داشته باش��د كه 
بيارزد براي مدرك پول بدهد و بخواهد دوباره زيربار 
وام دانشجويي برود، وارد اين دوره مي  شود، بنابراين 
خيلي از افرادي كه در غرب هستند، تمايل و رغبتي 

براي خواندن دكتري ندارند. 
مهم ترين مسئله برای دانشجوی غربی 

چيست؟
مهم ترين مس��ئله براي آنها كار و داشتن يك شغل 
خوب است كه بتوانند تجربه كسب كنند، وام هايشان 
از جمله وام هاي دانشجويي، خانه و خودرو  را بدهند 
و با هم��ه اينها اينک��ه بصرفد ك��ه بخواهند دكتري 
بگيرند، يك مسئله مهم اس��ت. در غرب دانشجوي 
دكتري نسبت به كس��ي كه كار دارد، حقوق خيلي 
كمتر مي  گيرد و دانشجوي دكتري اگر بتواند جذب 
و كمك هزين��ه  بگيرد ي��ا اگر دانش��گاه بخواهد او را 
تأمين كند، يك حقوق خيلي كمتر مي  گيرد  نسبت 
به كس��ي  كه بيرون كار مي  كند،  بنابراين دانشجوي 

غربي خيلي رغبت ندارد براي اين كه بخواهد چنين 
كاري را انجام دهد، اما براي دانشجوياني كه از هند، 
چين، بنگلادش، ايران و پاكستان مي  آيند، مي  صرفد 
و انگي��زه لازم را دارند، چون وقت��ي وضعيت خود را 
در كشورش��ان مي  بينند كه در يك رقابت ش��ديد با 
جمعيت جواني روبه رو اس��ت همه مي  خواهند بروند 
مدرك بگيرند و ش��أن اجتماعي خ��ود را با مدركي 
كه مي  گيرند، بالا بياورن��د و ميزاني كه كار و صنعت 
ايجاد شده هم به ميزاني نيست كه آموزش و پرورش 
توانسته دانشجو بيرون دهد،  به سمت گرفتن مدرك 
حركت مي  كن��د. از طرف ديگ��ر ظرفيت هاي بالايی 
براي دانشجوياني كه مي  خواهند مثلًا در دوره دكتري 
بروند در كشورهاي پيش��رفته درس بخوانند، وجود 
دارد كه خيلي از مواقع دانش��جويان غربي به خاطر 
شغل خوبي كه دارند حاضر نيس��تند اين ظرفيت ها 
را پركنند در عين حال آن رشته ها معمولاً افرادي را 
مي  خواهد كه رياضيات يا فيزيك خوبي داشته باشند و 
در حوزه هاي مشابه تبحر داشته باشند كه هند، چين، 
پاكستان، ايران و مانند اينها چنين دانشجوياني را به 

خوبي تربيت مي  كنند. 
اين اتفاق برنامه ريزي شده است؟

اينها روند جهاني در اين حوزه اس��ت ك��ه ايران هم 
از آن مس��تثنی نيس��ت و كشورهاي پيش��رفته اين 
زمينه ها را براي اينکه بتوانند جذب افراد را داش��ته 
باشند، ايجاد كرده اند. يك گزارشي كه اخيراً منتشر 
ش��د، مي  گويد كه براي رقابت در حوزه تکنولوژي با 
چين پيش��نهاد ش��ده كه چيزي حدود يك ميليارد 
دلار   طي سال هاي مختلف يك ميليون نفر از همين 
دانشجويان و استعدادهايي از كشورهاي مختلف در 
حوزه(STEM علوم، فناوري، مهندسي و رياضيات( 
جذب شوند چون در حوزه STEM كشورهايي مانند 
چين، هند، پاكس��تان، ايران، بنگلادش و كشورهاي 
بس��ياری توانس��ته اند قوي كار كنن��د و نيرويي كه 
در اين كش��ورها در ح��وزه STEM فارغ التحصيل 
مي  شوند، كارايي بالايي دارند ولي دقيقاً برعکس اين 
در كشورهاي پيشرفته وجود دارد و در اين كشورها 
دانش��جويان مخصوصاً خانم ها تمايلي براي رفتن به 
رش��ته های  STEMندارند. پس يك ظرفيت بسيار 
بالايي وجود دارد و امريکايي ها دارند سرمايه گذاري 
مي  كنند كه استعدادهايي را كه در اين حوزه ها مهارت 
دارند، به كشور خودش��ان جذب كنند و جالب است 
كه دانش��جويان امريکايي مخصوص��اً خانم ها به چه 
حوزه  هايي علاقه دارن��د و مي  روند درس بخوانند كه 
رش��ته هاي   STEMآنها چنين جاي خالي برايشان 
ايجاد مي  شود كه نيازمند پر كردن از طرف كشورهاي 
ديگر  مي  ش��ود. آيا بچه  هاي��ي كه در مغ��رب زمين 
هستند، بيشتر به سمت رشته هاي علوم انساني، علوم 
اجتماعي، بحث هاي حکمراني، حوزه هاي اقتصادي 
و رش��ته هايي كه يك مهارتي ياد بگيرند و وارد بازار 
كار ش��وند، رفته اند يا نه. آيا اين نکته وجود دارد كه 
رشته هاي حقوق، قانون اساس��ي، اجتماع، فلسفه و 
تاريخ براي آنها مهم است و با اينها توانسته اند كشور 
خود را در مسير درست بيندازند يا نه. و اينکه ما صرفاً 
بياييم مهندس، پزش��ك و مانند آنها تربيت كنيم و 
آنها را هم به عنوان اينکه نخبه هس��تند در كارهاي 
سياستگذاري مشغول به كار كنيم درست است و بعد 
وضعيت كشور در حوزه توسعه مشکل داشته باشد! 
البته من ديدم خود آقاي خسروپناه هم گفته بودند 
ما نيازمند ايجاد دانش��کده هاي حکمراني به ش��کل 
تخصصي و موضوعي البته در بخش دكتري هستيم 

كه اين نکته بسيار مهمي است. 
تأثير هجمه رواني روي جامعه بر مسئله 

روند مغزها چيست؟
اين هجمه از قب��ل بود و در س��ال هاي اخير با ايجاد 
شبکه هاي جديد وابسته اي كه مخصوصاً در انگليس 
و امريکا وجود دارند 24 ساعت روي روح و روان مردم 
ما مي  رود، بعضي از آنها نيز متأسفانه داخلي است و 
توسط رسانه ها و اس��اتيد دانشگاه هاي داخلي در باغ 
سبزي از كش��ورهاي پيش��رفته و دنياي غرب نشان 

مي  دهند و صرفاً زش��تي ها و بد  ي هاي كشورهای ما 
به تصوير كشيده مي  شود، مثال س��اده آن را هم در 
حوزه هنر مي  بينيد. در جش��نواره اسکار و مانند آن 
فيلم هايي از كش��ورهايي مثل ما جاي��زه مي  گيرند 
كه زش��تي  ها، قس��مت هاي تاريك و بد و مشکلات 
اجتماعي، اقتصادي و سياسي كشور را نمايش دهند 
كه البته فقط منحصر به كش��ور ما نمي  شود و ديگر 
كشورهاي در حال توسعه را نيز در بر مي  گيرد، ولي 
در همان جش��نواره ها فيلم ه��ا و كارگردان  هايي از 
كشورهاي پيش��رفته جايزه مي  گيرند كه يك نماد، 
ويژگي، يك آينده  نگري و يك چيز خيلي خاصي را از 

كشور هاي غربي به نمايش مي  گذارند.
مثال هايی در اين رابطه داريد؟ 

 مثلًا جنگي مانن��د جنگ جهان��ي دوم را كه در آن 
پيروز شده بودند، روايت كنند البته مستند در مورد 
مش��کلات كش��ورهاي غربي هم هس��ت، ولي اين 
مستندها نمي  توانند جوايز اسکار و ديگر جشنواره ها 
را بگيرند، بنابراين اين نکته وجود دارد كه يك هجمه 
رواني ش��ديدي روي كش��ور ما از نظر اخبار مختلف 
مانند ترساندن از جنگ و تحريم وجود دارد كه روي 
هركس��ي تأثير مي  گذارد و صرف اينک��ه فکر كنيم 
براي اين متخصصاني كه گفته ش��د همه امکانات را 
فراهم كنيم، اين هجمه تبليغاتي روي ذهن آنها تأثير 
نمي  گذارد، نمي  تواند تصور درس��تي باشد و بالاخره 

اين تأثيرگذاري خود را دارد. 
وضعيت اقتص�ادی د ر اي�ن رابطه مهم 

است؟ 
در كنار اينها ع��دم ثبات اقتصادي در كش��ور لطمه 
ش��ديدي زده چه براي خروج اين متخصصان و چه 
براي بازگشت كس��اني كه رفته اند و درس خواندند 
و مي  خواهن��د به جامع��ه باز گردند، اي��ن عدم ثبات 
اقتصادي كه مش��خص اس��ت تحريم روي آن تأثير 
دارد، مهم اس��ت. مشکل اصلي مش��کل ساختارها و 
سياس��تگذاري هاي داخلي اس��ت كه مخصوصاً در 
ده��ه اخير به بيراه��ه رفته و اين موج��ب عدم ثبات 
اقتصادي عجيب در كشور ما ش��ده كه يك مثال آن 
بي  ارزش ش��دن يا بي  ارزش كردن پول ملي اس��ت و 
اين مسئله تأثير رواني بسيار ش��ديد را روي جامعه 
متخصصان مي  گذارد. حت��ي در دولت آقاي روحاني 
به دليل آن نگاه طبقاتي كه داش��تند با اين استدلال 
كه جامع��ه نخبگان از من حماي��ت مي  كنند با طرح 
تحول س��لامت، افزايش حقوق اعضاي هيئت علمي 
و پزشکاني كه بسيار بالاتر از بخش هاي ديگر حقوق 
گرفتند، ولي نتوانس��تند دل اين افراد را به دس��ت 
بياورند و از خروج آنها جلوگيري كنند. مشخص است 
كه اين بي  ارزش ش��دن مداوم پ��ول ملي كه خودش 
در عدم ثبات اقتصادي تأثي��ر دارد، روي روح و روان 
افراد تأثير بس��يار بس��زايي دارد و حت��ي اگر قدرت 
خريد، امکانات و مواردي اينچنين��ي را براي جامعه 
متخصصان حفظ كنيد ولي همين بي  ارزش ش��دن 
مداوم پول ملي موجب مي  ش��ود اين اف��راد  به فکر 

خروج از كشور بيفتند. 
نکته نهايي كه اينجا اهميت دارد، روندهاي استخدام 
ش��دن افراد اس��ت. تفاوتي كه من در زمان تحصيل 
خودم در ايران و خارج ديدم، اين بود كه در غرب در 
دوره كارشناسی واقعاً مي  خواهند شما براي وارد شدن 
به بازار كار به روش ها مختلف آماده شويد، يعني به جز 
درسي كه مي  گذرانيد، مشاوره هاي مختلف آموزشي 
و شغلي داريد و افرادي هستند كه به شما مي  گويند 
چطور بايد سابقه كاری بنويسيد، سابقه شما بايد چه 
چيزهايي داشته باشد، سؤال مي  كنند دوست داريد 
در چه بخشي وارد  كار شويد و براي اين شغل ها چه 
مهارت  هايي را باي��د ياد بگيريد. در كنار آن ش��ما را 
شبکه مي  كنند به فارغ التحصيلاني كه در آن بخش 
در دانشگاه داشته اند و دوره كارآموزي جايي مي  رويد 

كه اين فرد توانسته به يك درجه اي برسد. 
دليل اينكه چني�ن امكانات�ي را ايجاد 

مي  كنند، چيست؟
چ��ون يک��ي از عوام��ل تأثيرگ��ذار در رتبه بن��دی 
دانش��گاه هاي امريکا اين اس��ت كه چن��د درصد از 
فارغ التحصي��لان دانش��گاه هاي اينه��ا مي  توانند در 
عرض سه تا شش ماه يك ش��غل خوبي پيدا كنند و 
اين به عنوان يك آمار مهم محس��وب مي  شود، ولي 
اين در دانشگاه هاي ما نيست، ما صرفاً چند دانشگاه 
خوب داريم و تا وقتي كه م��ا بوديم بحث اصلي آنجا 
درس  خواندن است و خيلي بحث شغل و اينها مطرح 
نبوده است، ولي ش��ما اين تفاوت را در دانشگاه هاي 

غرب مي  بينيد. 
خارج از اين مسئله، دليل اينکه دانشجويان به خارج 
از كش��ور مي   روند، اين اس��ت كه اگر به بند پ وصل 
نباشند به راحتي نمي  توانند شغل مناسبي پيدا كنند 
يا اينکه مي  بينند براي ش��غل  هايي كه درخواس��ت 
دارند كساني كه كمتر از اينها تحصيل و مهارت دارند، 
مي  توانند شغل ها را بگيرند و يك روند مشخصي چه 
در بخش خصوصي و عمومي وجود ندارد كه بگويند 
من با اين آورده اي كه دارم بايد بتوانم اين شغل را به 
دس��ت بياورم، ولي وقتي مي  بينند ف��ردي با توصيه 
توانسته شغل را بگيرد، زده مي  شود و مي  گويد من بايد 
بروم خارج از كشور بنابراين اين خيلي مهم است كه ما 
روندهاي استخدام را حداقل در بخش هاي عمومي يا 
شركت هاي خصولتي مشخص كنيم كه تبعيض  آميز 
نباش��د و روند شفافي داشته باش��د، حالا به اين معنا 
نيست كه طرف چون فلان درس را خوانده همه بايد 
دنبال او باشند، ولي وقتي كه فرد تلاش كرد بايد بداند 

روند منطقي براي استخدام او وجود دارد. 

  سیاست های نخبه پروری ما غلط است
آسيب شناسي نخبگان و سياست هاي نخبه پروري در گفت و گوي »جوان« با پژوهشگر سياست گذاري عمومي از دانشگاه ويرجينياتك امريكا

تکریم   یتیم
رئيس جمهور: مراقب باشيد كودكان يتيم تحقير نشوند

 ادامه از صفحه اول
اين مسئله ممکن است به لحاظ روحي و رواني براي اين بچه ها سنگين 
باشد و آنها را با چالش مواجه كند. همچنان كه براي پدر و مادرها هم 
خوشايند نباشد هر كسي بداند فرزندشان فرزند بيولوژيکي آنها نيست 
و فرزند خوانده اس��ت. رفع اين چالش اما آنقدرها هم سخت نيست و 

مي شود برايش راهکارهايي را در نظر گرفت. 
 پيش�نهاد رئيس جمه�ور ب�راي رف�ع مش�كل هويت�ي 

فرزند خوانده ها 
روز گذشته سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهور در مراسم گراميداشت 
هفته بهزيس��تي و همايش تجليل از خانواده هاي فرزندپذير در سالن 
اجلاس سران با تأكيد بر حمايت علي الدوام سازمان بهزيستي و وزارت 
رفاه از كودكان بدون سرپرست و داراي معلوليت، رفع برخي نگراني ها و 
دغدغه هاي خانواده هاي فرزند پذير به خصوص در زمينه اسناد هويتي 

كودكان را از نکات داراي اهميت برشمرد. 
از نگاه رئيس جمه��ور در تهيه شناس��نامه و تنظيم اس��ناد هويتي 
براي اين كودكان و خان��واده فرزندپذير نبايد به نحوي عمل ش��ود 
كه آنان احساس تحقير كنند، بلکه بايد اسناد به شکلي تنظيم شود 
كه مشکلي برايش��ان ايجاد نش��ود.  وي در اين زمينه پيشنهاد داد 
كارت شناسايي كودكان بدون سرپرست با كدگذاري و تهيه اسناد 
پشتوانه اي تسهيل ش��ود، به طوري كه در اس��ناد هويتي مورد نياز 
دستگاه ها اين شناسايي با سهولت صورت گيرد، اما در اسناد هويتي 
كه در اختي��ار خانواده ها و فرزندان قرار مي گي��رد، توجهات لازم به 
نيازهاي آنان صورت گيرد تا مشکلي براي آنها پيش نيايد.  آيت الله 
رئيسي پيشنهاد داد در اسنادي كه در اختيار كودك و جامعه است، 
اين كدها مش��خص نباش��د و صرفاً براي خانواده و در اسناد رسمي 

تعريف شود. 
 حمايت از خانواده هاي فرزندپذير 

آيت الله رئيس��ي با تأكيد تس��هيل فرآيند فرزندخواندگي در دولت 
س��يزدهم گفت: »در اين دولت پذي��رش فرزند ب��راي خانواده هاي 
متقاضي تسهيل ش��د تا بدون س��ازوكار اداري پيچيده و وقت گير، 
اين كار انجام شود به طوري كه شيرخوارگاه آمنه به سرعت توانست 
كودكان را به دست خانواده هاي داوطلب بسپارد.« وي وظيفه دولت 
را حمايت از مؤسس��ات نگهداري از كودكان بي سرپرست دانست و 
گفت: »با وجود همه زحماتي كه در اين مؤسسات مي كشند، مؤسسه 
جاي نگهداري كودك نيس��ت؛ جاي نگهداري كودك كانون پر مهر 

خانواده است .«
رئيس جمهور با طرح شعار »حمايت از دولت، مراقبت از خانواده ها« 
براي تسهيل مسائل مربوط به خانواده هاي فرزندپذير گفت: »اقدام 
ارزشمند و قابل تقدير خانواده هاي فرزندپذير براي مراقبت از كودكان 
حتماً بايد با حمايت دولت، سازمان بهزيستي و خيرين همراه باشد كه 

اين خانواده ها به دليل مسائل مالي و حقوقي دچار مشکل نشوند.«
آيت الله رئيس��ي با بيان اينکه توج��ه به معلولان نباي��د به روزهاي 
نامگذاري شده براي تکريم آنها خلاصه شود، تصريح كرد: »نامگذاري 
اين روزها به ش��کل نمادي��ن صورت گرفت��ه و بايد در طول س��ال 
اين كم��ك، مس��اعدت و توجه ب��ه اي��ن ك��ودكان و خانواده هاي 
فرزندپذيراستمرار داشته باش��د.« آيت الله رئيسي همچنين ضمن 
تأكيد بر حمايت از خانواده هاي فرزندپذي��ر گفت: »در عين حضور 
خانواده براي مراقبت از كودكان، حمايت دولت، سازمان بهزيستي و 
مؤسساتي كه خيرين در آنجا فعال هستند، بايد وجود داشته باشد تا 
به خانواده ها كمك شود و نبايد خانواده هاي فرزندپذير را رها كنيم.« 
رئيس جمهور ني��از برخي خانواده هاي فرزند پذي��ر به كمك مالي و 
حقوقي و نيز مسکن را مورد اشاره قرار داد و افزود: » حتماً بايد همواره 

اين كمك از سوي دولت وجود داشته باشد.«
 تاش بيشتر براي توانمندسازي معلولان 

رئيس جمهور با قدرداني از اقدامات انجام شده در سازمان بهزيستي براي 
رسيدگي به نيازهاي خانواده هاي تحت پوشش، بخش ديگري از وظايف 
اين سازمان را توانمندسازي بيشتر معلولان به ويژه در زمينه اشتغال و 
تهيه مسکن عنوان كرد.  آيت الله رئيسي گفت: » تأمين اشتغال و مسکن 
كساني كه داراي معلوليت ذهني هستند، مهم است و بايد تسهيل شود؛ 
البته تاكنون رشد خوبي در اين دو بخش شاهد بوديم، ولي باز هم نياز 
به تلاش بيشتر دارد.« رئيس جمهور مناسب سازي مسير تردد معلولان 
را مورد تأكيد قرار داد و تصريح كرد: »مناسب سازي ادارات و سازمان ها 

و مراكز و مدارس نيازمند كار جدي دستگاه هاست.«
 برنامه ريزي براي پيشگيري از معلوليت ها 

آيت الله رئيسي گريزي هم به مسئله پيشگيري از معلوليت ها زد و با 
بيان اينکه سازمان بهزيس��تي، وزارت رفاه و همه دستگاه ها بايد در 
حوزه پيشگيري از معلوليت تلاش كنند، اظهار داشت: »اين بدان معنا 
نيس��ت كه برخي فقط با احتمال اينکه ممکن است طفل معلوليت 
جسمي پيدا كند، سقط جنين را تجويز كنند، زيرا اين كار قتل نفس 
است. سقط جنين در مواردي كه با بررسي هاي دقيق قطعي باشد، 
انجام مي ش��ود.«  وي در ادامه تصادفاتي را كه منج��ر به معلوليت 
مي شود، مورد اشاره قرار داد و افزود: »دقت در رانندگي، توجه به نقاط 
حادثه خيز در جاده ها، كاسته شدن از تصادفات مي تواند معلوليت ها 

را كاهش دهد.«
آيت الله رئيس��ي با تأكيد بر انج��ام اقدامات لازم براي پيش��گيري از 
معلوليت هاي جس��مي، تأمين اقلام مورد نياز اف��راد داراي معلوليت 

جسمي با كمك دولت را به دستگاه هاي مسئول يادآور شد. 
رئيس جمهور همچنين گفت: » نکته مورد توجه آن است كه بهزيستي ما 
بايد اجتماع محور و خانواده محور باشد به طوري كه به جاي اينکه افراد 

به بهزيستي مراجعه كنند، بهزيستي به خانواده ها مراجعه كند.«

حسین سروقامت

مثنوي معنوي بستان حكايت هاست؛ از جمله حكايت مردي 
كه در ب�ازار عطرفروش�ان، ناگهان بر زمي�ن می افتد، بيهوش 

مي شود. 
مردم دور او جمع می ش�وند ، يكي نبضش را مي گيرد، ديگري 
گاب به صورتش می پاشد، سومي عود و عنبر مي سوزاند. . . اما 

اينها سودي نداشت ، حال مرد بدتر و بدتر مي شود! 
اتفاقاً گذر ب�رادرش به بازار عطاران افت�اد ، او را بيهوش، نقش 
بر زمين مي بيند. قدري س�رگين متعفن سگ مي آورد. جلوي 
بيني برادر می گيرد، وي را به هوش مي آورد. . . آنگاه از شگرد 

كار خويش مي گويد: 
-   برادر من دباغ اس�ت. به بوي تعفن عادت دارد و از بوي عطر 

بيهوش مي شود! 
حكايت مردماني است كه به فرهنگ نازل خو كرده اند، از آثار 
اصيل و هنر والا گريزانند! خواندن كتابي عالي، تماشاي فيلمي 
ممتاز يا شنيدن نوايي اصيل، هشيارشان نمي كند، كه هيچ. . . 

به خلسه اي دباغ مآبانه فرو مي برد!
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 سجاد آذری
   گفت وگو 

زهرا چیذري 

ايمان همی خواه |  مهر

مس�ائل مختلفی باعث ش�ده اس�ت 
در رابط�ه ب�ا نخب�گان درس�ت عمل 
نكنيم. مطالعه تطبيق�ی در اين رابطه 
اشتباه های ما را بيشتر نمايان می كند 


